

ក្រុមអ្នកជំនាញ អ.ស.ប បានមានប្រសាសន៍ថា ជំងឺកូវីដ១៩ បង្កើនហានិភ័យដល់ការធ្វើទារុណកម្ម និង ការធ្វើបាបនៅទូទាំងពិភពលោក

ទីក្រុងហ្សឺណែវ (២៦ មិថុនា ២០២០) នៅទិវាអន្តរជាតិគាំទ្រជនរងគ្រោះដោយការធ្វើទារុណកម្ម យន្ត ការប្រឆាំងទារុណកម្ម* របស់អង្គការសហប្រជាជាតិ បានព្រមានជាឯកច្ឆន្ទថា ការរីករាលដាលនៃជំងឺកូវីដ-១៩ កំពុងឈានទៅរកការរីកសាយភាយនៃការធ្វើទារុណកម្ម និងការប្រព្រឹត្តិមិនគម្ពីរនៅទូទាំង ពិភពលោក ហើយអ្នកនៅរស់រានមានជីវិតពីការធ្វើទារុណកម្ម ជាពិសេស កំពុងស្ថិតក្នុងគ្រោះថ្នាក់នៃ ការឆ្លងមេរោគដីសាហាវ ដោយសារស្ថានភាពងាយរងគ្រោះរបស់ពួកគេ។

មនុស្សជាច្រើនត្រូវបានគេដកហូតសេរីភាព ដែលទទួលរងស្រាប់ហើយនូវហានិភ័យនៃការប្រព្រឹត្តិមក លើខ្លួន ឬទណ្ឌកម្មដទៃទៀត ដែលយោរយៅ អមនុស្សធម៌ ឬបន្ទាបបន្ថាប នៅក្នុងពន្ធនាគារ និង នៅ កន្លែងឃុំឃាំងផ្សេងទៀត បច្ចុប្បន្ននេះកំពុងប្រឈមនឹងការគំរាមកំហែងថ្មីមួយ។ គិតត្រឹមពាក់កណ្តាលខែមិថុនា ឆ្នាំ២០២០ មានអ្នកទោសជាង៧៨,០០០ នាក់បានឆ្លងជំងឺកូវីដ-១៩ នៅក្នុងប្រទេស ចំនួន ៧៩ ហើយយ៉ាងហោច ណាស់មានមនុស្ស ១,១០០ នាក់ បានស្លាប់ដោយសារមេរោគថ្មីនេះ នៅ ទូទាំងពន្ធនាគារក្នុងប្រទេសចំនួន ៣៥។** ជាអកុសលចំនួនទាំងនេះ មិនមែនជាគូលេខចុងក្រោយ នោះទេ។

ស្ថិតក្នុងកាលៈទេសៈដ៏ធ្ងន់ធ្ងរទាំងនេះ ក្រុមអ្នកជំនាញប្រឆាំងទារុណកម្ម អ.ស.ប បានលើកឡើងពី ស្ថានភាពងាយរងគ្រោះជាពិសេសរបស់អ្នកជាប់ឃុំឃាំង ឬត្រូវបានឃុំនៅកន្លែងដែលមិនអនុញ្ញាតឲ្យ ចេញចូលដោយសេរី ដែលនៅទីនោះការរក្សាគុណភាពសង្គមមិនអាចអនុវត្តបាន។ ក្រុមអ្នកជំនាញបាន លើកឡើងជាពិសេស ពីការព្រួយបារម្ភអំពីស្ថានភាពសុខភាពមិនអំណោយផលដែលមានស្រាប់ របស់ អ្នកជាប់ឃុំ ដែលបានរួមចំណែកដល់ការឆ្លងយ៉ាងឆាប់រហ័សនូវជំងឺកូវីដ-១៩ ដែលនឹងអាចបាត់បង់ជីវិត ជាយកថាហេតុ។

“រដ្ឋាភិបាលទាំងឡាយ មានកាតព្វកិច្ចខ្ពស់ជាងពេលណាណាទាំងអស់ ដើម្បីធានាសុវត្ថិភាពដល់អ្នក ទាំងឡាយដែលត្រូវបានដកហូតសេរីភាព។ អ្នកទោសគ្រប់រូបគួរទទួលបានដូចគ្នានូវបទដ្ឋានគាំពារ សុខភាព ដែលមាននៅក្នុងសហគមន៍ទាំងមូល រាប់ទាំងការទទួលបានការធ្វើតេស្តរកមេរោគ និង ការព្យាបាល ផ្នែកវេជ្ជសាស្ត្រ” នេះបើតាមប្រសាសន៍របស់លោកវេជ្ជបណ្ឌិត ចិនស៍ ម៉ូដវិដ (Dr. Jens Modvig) ប្រធានគណៈកម្មាធិការប្រឆាំងទារុណកម្ម។ “ជនគ្រប់រូបដែលត្រូវបានដកហូតសេរីភាពរបស់ពួកគេគួរ តែត្រូវបានពិនិត្យជាលក្ខណៈឯកជនដោយបុគ្គលិកពេទ្យឯករាជ្យ នៅពេលទទួលបានចូលកន្លែងឃុំឃាំង ឬ កន្លែងដាក់បង្ខាំង ដើម្បីពិនិត្យរកជំងឺឆ្លង និងសញ្ញាដែលអាចធ្វើបាប។

នៅក្នុងតំបន់ជាច្រើននៃពិភពលោក ការប្រើប្រាស់កម្លាំងហួសហេតុ ត្រូវបានគេរាយការណ៍ថា មាននៅ ពេលអនុវត្តបម្រាមគោចរ និងវិធានការរក្សាគម្លាតពីគ្នា។ ក្រុមអ្នកជំនាញបានព្រមានថា សកម្មភាព បែបនេះ អាចជាការធ្វើទារុណកម្ម ឬការប្រព្រឹត្តអមនុស្សធម៌ ឬបន្ទោកបន្ទាប។

ក្រុមអ្នកជំនាញបានសង្កត់ធ្ងន់ទៀតថា ការចងក្រងដោយឯករាជ្យពីស្ថានភាពសម្ភារ និងស្ថានភាពរស់ នៅ របស់មនុស្សដែលត្រូវបានដកហូតសេរីភាព ក៏ដូចជាការឃ្នាំមើលការប្រើប្រាស់កម្លាំងដោយ មន្ត្រី អនុវត្តច្បាប់គឺជាឧបករណ៍ដែលមិនអាចខ្វះបាន សម្រាប់ការបង្ការទប់ស្កាត់រាល់ទម្រង់នៃការធ្វើបាប។ ដូច្នេះហើយ ជានិច្ចកាល ត្រូវតែជាផ្នែកមួយនៃការឆ្លើយតបជារួមទៅនឹងជំងឺកូវីដ-១៩ ។

លោក ម៉ាល់ខូល អ៊ីវីនស៍ (Sir Malcolm Evans) ប្រធានអនុគណៈកម្មាធិការបង្ការទារុណកម្ម បាន មានប្រសាសន៍ថា “ការឃ្នាំមើលកន្លែងដកហូតសេរីភាព ដោយស្ថាប័នឯករាជ្យមួយចំនួន ដូចជា យន្តការ បង្ការថ្នាក់ជាតិ (NPMs) នៅតែជាមូលដ្ឋានគ្រឹះមួយក្នុងការធានាការពារប្រឆាំងនឹងការធ្វើទារុណកម្ម និងការធ្វើបាប។ ការចូលទៅកាន់កន្លែងឃុំឃាំង ត្រូវតែបានធានាការពារដោយរដ្ឋាភិបាលទាំងឡាយ។” លោកបានមានប្រសាសន៍បន្ថែមទៀតថា “រដ្ឋទាំងឡាយ គួរកាត់បន្ថយចំនួនជនជាប់ឃុំ ដោយងាក មករកជម្រើសផ្សេងទៀតសម្រាប់ការឃុំខ្លួនបណ្តោះអាសន្ន និងការដាក់ពន្ធនាគារជាមួយនឹងជម្រើស ផ្សេងដែលមានស្រាប់ស្តីពីវិធានការមិនដាក់ឱ្យជាប់ឃុំ។ រដ្ឋទាំងឡាយក៏គួរតែបញ្ចប់ការប្រើប្រាស់ កន្លែងឃុំខ្លួនជនអន្តោប្រវេសន៍ និងជំរុំជនភៀសខ្លួនដែលមិនអនុញ្ញាតឱ្យចេញចូលដោយសេរី។”

អ្នករាយការណ៍ពិសេស អ.ស.ប ស្តីពីការធ្វើទារុណកម្ម លោក នីលស៍ ម៉ែលហ្សឺរ (Nils Melzer) បាន សង្កត់ធ្ងន់អំពីសារៈសំខាន់នៃការឃ្នាំមើលថា “រដ្ឋាភិបាលទាំងឡាយ ត្រូវប្រកាន់ខ្ជាប់គ្រប់ពេលវេលា នូវការហាមឃាត់ការធ្វើទារុណកម្ម និងការប្រព្រឹត្តមកលើខ្លួន ឬទណ្ឌកម្មដទៃទៀត ដែលឃោរឃៅ អមនុស្សធម៌ ឬបន្ទោកបន្ទាប រាប់ទាំងនៅក្នុងស្ថានភាពអាសន្នដោយផ្អែកលើការរាតត្បាតនៃជំងឺកូវីដ-១៩។ វិធានការការពារ រាប់ទាំង ការបិទមិនឱ្យធ្វើដំណើរ (ការចាក់សោរ) និង បម្រាមគោចរ មិនអាចយកធ្វើ ជាយុត្តិកម្មសម្រាប់ការប្រើប្រាស់កម្លាំងហួសហេតុ និងការបង្ខិតបង្ខំឡើយ ហើយរាល់ការអះអាងអំពី ការធ្វើទារុណកម្ម ឬការធ្វើបាបទាំងឡាយ ត្រូវតែមានការស៊ើបអង្កេតឱ្យបានហ្មត់ចត់”។

ដោយគូសបញ្ជាក់ពីសារៈសំខាន់ក្នុងការដោះស្រាយ និងការស្តារនីតិសម្បទា ប្រធានក្រុមប្រឹក្សាភិបាល នៃមូលនិធិស្ម័គ្រចិត្ត អ.ស.ប សម្រាប់ជនរងគ្រោះដោយការធ្វើទារុណកម្ម លោក វេជ្ជបណ្ឌិត វីវៀន ណា ថាន់សុន (Dr. Vivienne Nathanson) បានមានប្រសាសន៍ថា “ជនរងគ្រោះដោយការធ្វើទារុណកម្ម គឺ មានហានិភ័យខ្ពស់នៃការបាក់ស្មារតីដោយសារតែជំងឺកូវីដ-១៩។” ជនរងគ្រោះដោយការធ្វើទារុណកម្ម មានបន្ទុកខាងសេដ្ឋកិច្ច សង្គម បញ្ហាសុខភាពផ្លូវកាយ និងសុខភាពផ្លូវចិត្ត។ ពួកគេក៏អាចខ្វះខាត ជីវភាពរស់នៅដែលមិនអាចឱ្យពួកគេការពារខ្លួនពីការឆ្លងមេរោគនេះបាន។ យើងសូមកោតសរសើរ ចំពោះកិច្ចខិតខំប្រឹងប្រែងដ៏ឆ្លើមរបស់អង្គការសង្គមស៊ីវិលទាំងឡាយ ក្នុងការបន្តផ្តល់សេវា ចាំបាច់ដល់

អ្នកដែលនៅរស់រានមានជីវិតពីការធ្វើទារុណកម្ម រាប់ទាំងនៅក្នុងគ្រាអាសន្ន និងបម្រាមគោចរ ទោះបីជា ពួកគេប្រឈមនឹងសកម្មភាពបំភិតបំភ័យ ឬរារាំងពីសំណាក់អាជ្ញាធរក្តី។

បើតាមក្រុមអ្នកជំនាញបានឱ្យដឹងថា វិបត្តិនៃជំងឺកូវីដនេះ បានបង្ហាញពីការបរាជ័យនៃស្ថាប័ន និងនីតិវិធីដែលបានធ្វើឱ្យកាន់តែធ្ងន់ធ្ងរឡើងថែមទៀតនូវហានិភ័យនៃការធ្វើទារុណកម្ម និងការធ្វើបាប ចំពោះកុមារ ស្ត្រី និងបុរសរាប់មិនអស់ នៅគ្រប់តំបន់ទាំងអស់លើពិភពលោក។ ក្រុមអ្នកជំនាញបាន ព្រមានថា ការរីករាលដាលនៃជំងឺកូវីដ-១៩ មិនត្រូវយកមកប្រើប្រាស់ដើម្បីគេចវេសពីការអនុវត្ត កាតព្វកិច្ច ដែលរដ្ឋាភិបាលបានទទួលស្គាល់ជាសកល ដើម្បីបំបាត់រាល់ទម្រង់នៃការធ្វើទារុណកម្ម និង ការប្រព្រឹត្តមកលើខ្លួន ឬទណ្ឌកម្មដទៃទៀត ដែលឃោរឃៅ អមនុស្សធម៌ ឬបន្ថោកបន្ទាបឡើយ។

អ្នកជំនាញទាំងបួនរូប នឹងពិភាក្សាបន្ថែមទៀត អំពីបញ្ហាប្រឈមផ្សេងៗ តាម webinar ជាសាធារណៈ មួយ នៅក្នុងឱកាសទិវាអន្តរជាតិគាំទ្រជនរងគ្រោះដោយការធ្វើទារុណកម្ម ថ្ងៃទី២៦ ខែមិថុនា ឆ្នាំ ២០២០ នៅវេលាម៉ោង ១៣:០០ - ១៤:៣០ (CTE-time) ។ សូមប្រើតំណខាងក្រោមនេះ ដើម្បី ចុះ ឈ្មោះ៖ https://apt.zoom.us/webinar/register/WN_FFDny15zQwmSxsXN5C1rRg

ចប់

** សេចក្តីថ្លែងការណ៍រួម ត្រូវបានចេញដោយគណៈកម្មាធិការ អ.ស.ប ប្រឆាំងទារុណកម្ម អនុគណៈ កម្មាធិការ អ.ស.ប បង្ការការធ្វើទារុណកម្ម អ្នករាយការណ៍ពិសេស អ.ស.ប ស្តីពីការធ្វើទារុណកម្ម និង ការប្រព្រឹត្តមកលើខ្លួន ឬទណ្ឌកម្មដទៃទៀត ដែលឃោរឃៅ អមនុស្សធម៌ ឬបន្ថោកបន្ទាប និងក្រុម ប្រឹក្សាភិបាល នៃមូលនិធិស្ម័គ្រចិត្ត អ.ស.ប សម្រាប់ជនរងគ្រោះដោយការធ្វើទារុណកម្ម។*

*** ស្ថិតិពីអង្គការ Prison Insider ទិន្នន័យទាំងអស់ស្តីពីអ្នកទោសមានជំងឺកូវីដ១៩ និងចំនួនអ្នក ស្លាប់ ត្រូវបានពិនិត្យផ្ទៀងផ្ទាត់ជាមួយតួលេខផ្លូវការរបស់រដ្ឋាភិបាល ឬរបាយការណ៍ចុងក្រោយរបស់ ប្រព័ន្ធ ផ្សព្វផ្សាយ ។*